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Az iskola első éveiben hetenként 23 vagy 22 órán át taní tot t . 
Később 18 órája volt, ez az osztályok és a. tanári kar szaporodásával 
fokozatosan 14-re olvadt le ; az utolsó években felváltva 13 és 12 
órája volt hetenként. Azonkívül voltak theoretikumi órái a tanárjelöl-
tekkel és az egyetemen is mindvégig heti 6 órában adott elő. Ez való-
ban oly óriási feladat, mely két embernek is teljesen elég. Huszonöt 
évi munka után csakugyan annyira kimerült, hogy csak hat évi pihenés 
adta vissza szellemi és testi energiáját. 

És milyen volt ez a gimnáziumi munkája'? 
E kérdésre feleletet egynéhány tanárjelöltje és tanítványa 

igyekezett adni. Legtalálóbb azonban talán annak az ítélete volt, 
ki sok éven át mint tanártársa, később mint a gyakorló-főgimnázium 
igazgatója figyelhette meg leginkább működését, Volf György.1 Szavai 
szerint soha egy hajszálon sem ment túl a hatáskörén, soha; egy 
pillanatra sem hagyta el a pedagógiai vezetés terét, hogy csak leg-
kevósbbé is az igazgatás vagy a szakvezetés ügyeibe avatkozzék. 
Az igazgató mindenkor legerősebb támaszát, legjobb tanácsadóját, 
leghívebb barát já t látta benne és ilyennek tapasztalták minden 
időben a szakvezető tanárok is. A gyakorló tanárjelölteknek igazi 
lelki atyjuk volt, kik teljes bizalommal fordultak hozzá mindennemű 
nehézségükben és kétségükben. Mennyire szeretett közöttük lenni, 
arról bizonyságot tesz az, hogy elejétől fogva mindig a közös tanár i 
szobában tartózkodott. Mikor a mostani iskolaépület tervei készültek, 
határozottan kikötötte, hogy neki ne legyen külön helysége. A tanári 
szobában volt íróasztala, ahol valamennyi vezető és gyakorló tanár 
minden percben megfordult. I t t érezte magát igazán jól, ahol minden-
kivel érintkezhetett, ahol maga is mindenkinek könnyen hozzáférhető 
volt. Nem is volt egy szabad perce; mindig körül volt véve és 
fárad hatatlanul adott fölvilágosítást. E mellett maradt annyi frissesége, 
hogy egész lélekkel tudta tanítani a növendéktanulókat. Megható 
volt, hogyan ereszkedett le a legapróbbakhoz is, akiket mindig ő 
vezetett be az iskolai életbe. Jóságosan foglalkozott mindnyájukkal 
órán, folyosón, udvaron, mindennemű alkalommal. így osztotta meg 
nagy elméje, mély tudománya, nemes szíve kincseit a legkisebb diáktól 
kezdve mindenkivel, akit a jó Isten hozzá vezérelt. . Geréb József. 

Kármán a kereskedelmi iskolai tanárképzésről. 

A Budapesten 1913 augusztus 31-től szeptember 5-ig ta i to t t 
X. kereskedelmi oktatásügyi nemzetközi kongresszuson Kövesíigethy 

J L. Kármáu-Enilékköny.v 63—66. 1.. , . . 
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Radó, egyetemi tanár, a m. kir. keresk. iskolai tanárképzőintézet 
igazgatója előadást tartott a keresk. iskolai tanárképzésről. Az előadó 
a keresk. iskolák tárgyait négy csoportba oszt ja : az első csoport a 
nyelveket és a levelezést, a második a társadalmi tudományokat (jog, 
közgazdaságtan, gazdaságtörténet és gazdasági földrajz), a harmadik 
a természettudományokat (természettan, vegytan, technologia és árú-
ismeret), a negyedik a matematikai és kereskedelmi tudományokat 
(mennyiségtan, politikai és keresk. számtan, könyvvitel) tartalmazza. 
Szerinte az első három csoport tanárainak külön képzéséről gondos-
kodni nem szükséges, mert erre alkalmasak az okleveles középiskolai 
tanárok, illetőleg jogi és politikai doktorok, csupán megfelelő kiegé-
szítő vizsgálatot kell tőlök követelni. A negyedik szakcsoport tanárait 
az egyetemekkel kapcsolatos keresk. isk. tanárképzőben kell képezni 
s ide csak középiskolai, de nem keresk. iskolai érettségi vizsgálat 
utón vehetők föl a jelöltek. Az előadás után a kongresszuson több 
fölszólaló vitatta, hogy indokolt és helyes-e a keresk. iskolai érettségit 
tett jelölteket a keresk. tanárképzőből kizárni s ha ezek nem, hát kik 
vehetők föl oda; mivel pedig fontos, hogy annak, aki kereskedelmi 
tudományokat tanít, necsak elméleti, hanem kereskedelmi gyakorlati 
tudása is legyen, az a kérdés, hogy ki lehessen kereskedelmi iskolai 
tanár s hogyan és hol szerezze meg a kereskedelmi iskolai tanárjelölt 
a szükséges elméleti és gyakorlati tudást. Az egyetemen, a műegye-
temen, gyakorlati főiskolán-e? E kérdésekhez több külföldi és hazai 
fölszólaló után általános nagy érdeklődés közben szólt Kármán Mór 
is. Németül mondotta el a következőket: 1 

«Tisztelt Gyülekezet! Mikor a kérdéshez hozzászólok, az egész 
nemzeti művelődés szempontjából teszem ezt, nemcsak a szakoktatás 
szempontjából. Hisz' a kérdés nagyjelentőségű és az egész oktatásügyet 
érinti. Tulajdonképpen a következő kérdésekről esett itt szó. Az első: 
Lehet-e az egyetem az a hely, ahol a keresk. iskolai tanárokat ké-
pezik, vagy nem ? A második kérdés aztán az, hogy miiy előkészqlt-
séget kell ehhez a tanárképzéshez megkívánni, és a harmadik, hogy 
a keresk. iskolai tanárok hogyan álljanak összeköttetésben a gyakor-
lattal, EbZQiZ Qi kereskedelemmel. 

«Ami most már az első kérdést illeti, erre vonatkozólag nézetem 
ez : Az olyan középiskolák tanárai, amelyeket szakiskoláknak tekintünk 
(hiszen vannak még alsófokú keresk. iskolák), nem lehetnek más kép-
zettségűek, mint a többi középiskolai tanárok. Olyan kiképzést kell 

1 A felszólalásnak gyorsírással lejegyzett német szövege A X. keres-
kedelmi oktatásügyi nemzetközi kongresszus közleményei c. munka II. ré-
szének 55—57. lapjain jelent meg: 
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nyerniök, amelynek valóban tudományos alapja vau és e szempont-
ból természetesen az egyetem az egyedüli hely, ahol középiskolai 
tanárok — még pedig úgy általánosan mívelő tantárgyakra, mint 
szaktárgyakra —' kiképzésüket nyerhetik. De ennek van egy feltétele. 
Nevezetesen az, hogy az egyetem ezt a feladatot magához méltó, igazi 
feladatának tekintse. (Elénk tetszés.) Ameddig ezt nem teszi, nem is 
képes erre. (Egy -hang: Ezt nem is lehet megkövetelni.) Ez az első 
feltétel. Ha azt • teszik, ami már többször megesett, hogy iskoláka t 
állítanak fel és azt mondják, ezek főiskolák, mert a főiskola nevet 
adják nekik, akkor ez tulajdonképpen a névvel való visszaélés. Vala-
mely főiskola, szakszerű főiskola azáltal válik főiskolává, hogy az 
egyetemen belül helyezkedik el. (Fölkiáltások: Úgy van.) A főiskola 
fogalma feltételezi, hogy a különböző tudományok között érintkezés 
legyen, amelyet persze előre nem lehet áttekinteni, de amelyet nem 
szabad valamely tudománynak a többiek köréből való kizárásával 
megakadályozni. Ha azonban, ahogy nálunk történt, kereskedelmi 
iskolai tanárok számára főiskolát állítanak fel és ezt azáltal vélik az 
egyetemmel összeköttetésbe hozni, hogy ebben az iskolában egyes 
egyetemi tanároknak bizonyos foglalkozást adnak, akkor az nem fő-
iskola, sőt egyáltalában nem is igazi iskola. Szükséges mindenesetre 
hogy az egyetem érezze, hogy itt egy oly feladat előtt áll, amelyet 
neki kell teljesítenie. (Helyeslés. Egy hang: Ezt nem érzi.) Az egye-
tem kerete n belül kell felállítani kereskedelmi főiskolákat, főiskolákat 
kereskedők számára ós ezeken történjék a tanárok képzése. (Helyeslés 
és taps.) Nem vagyunk messze ettől. Holnap ünnepli Magyarország 
egyik legjelentékenyebb férfia, első közoktatásügyi minisztere, báró 
Eötvös József születésnapjának századik évfordulóját. Ez a férfiú 
annak idején, mikor a parlamentben előterjesztette azt az egyetemi 
törvényt, amely sajnos nem lépett életbe, egyúttal előterjesztést tett 
egy műegyetem felállításáról is; a műegyetemmel kapcsolatosan tervbe 
volt véve olyan osztály is, amelynek a kereskedők gyakorlati kikép-
zéséről a főiskolán belül ,kellgtt. volna gondoskodnia és evvel akarták 
összekötni a tanárképzést is. Ez az az út, amelyen haladni kell. Saj-
nálatos, hogy náhuik, Németországban és itt, megkülönböztetnek 
egyetemet és műegyetemet. Ez hiba és ezt annakidején az egyetem 
követte el. Angliában nem akadnak fenn azon, hogy pl. Londonban 
a közgazdasági fakultás összeköttetésben van az egyetemmel és keres-
kedőket is képez. 

"A második kérdés, kiket kell felvenni"? Ebben meg az egye-
temeknek nem szabad oly szűkkeblűeknek lenniök, mint amilyenek 
jelenleg. (Helyeslés.) Hogy miért ne mehessenek oda népiskolai ta-
nítók, azt nem értem. (Élénk helyeslés.) Hogy miért ne mehessenek 
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oda és lehessenek egyetemi hallgatók kereskedők — akik akár esetleg 
fölvételi vizsgálatot tegyenek — azt sem értem. (Élénk helyeslés.) Annak-
idején az egyetem, amikor éppen egyetemmé lett, gyermekeket is vett 
fel és vezetett az iskolában a tudományhoz. Ez most már nem szük-
séges, mert hiszen vannak népiskoláink és középiskoláink. De hogy az 
egyetem azt mondja : én csak egészen meghatározott középiskolák elvég-
zése ntán veszek fel embereket; hogy az egyetem azt mondja : aki 
i t t tudományt keres, anélkül, hogy bizonyos előre megállapított tanul-
mányi menetet elvégzett volna, azt kizárom, ha különben megvannak 
is a képességei, — ez az egyetem fogalmával ellenkezik. (Élénk tet-
szés.) Hogy végül keresk. iskolai tanárok azt mondják, hogy az ő 
saját tanítványaik, akiket ők maguk neveltek, nem arra valók, hogy 
keresk. iskolai tanárokká képezzék ki őket, — ez meg éppenséggel 
teljesen érthetetlen. (Viharos helyeslés.) 

«A harmadik kérdés, amelyet említettem, a tanárnak a kap-
csolata a kereskedelmi világgal. Ez is egyetemi kérdés, mert az egye-
tem olyanná fejlődött, hogy tulajdonképp már igazán nem áll semmi 
összefüggésben a való világgal. (Derültség és helyeslés.) Nem is olyan 
régen a jogi fakultások még összeköttetésben voltak az igazságszolgál-
tatással. Ma már nem úgy van. Ezek a fakultások ma már nézetem 
szerint nem is a jogi tudományok otthonai. Az olyan tudomány, 
amely nem áll összeköttetésben a gyakorlattal, nem is tudomány. 
(Élénk helyeslés.) Hiszen minden tudomány a gyakorlatból veszi a 
problémáit, minden tudománynak a gyakorlatból kiindulva kell fej-
lődnie. Hogy aztán a kereskedelmi tudományoknak ezek az egyetemi 
szakosztályai miként legyenek összeköttetésben a kereskedelmi világgal, 
illetve a kereskedelem- és közlekedésüggyel és egyebekkel, ezt itt nem 
lehet kifejteni, de mint szükségességet itt hangsúlyozni kell. Ahogy 
az orvosi fakultás összeköttetésben van a gyakorló orvosokkal, úgy 
kell a jogi fakultásnak összeköttetésben lennie a jogszolgáltatással és 
így kell majd a kereskedelmi főiskolának összeköttetésben lennie a 
kereskedelmi világgal. Ezek az én észrevételeim.® (Nagy tetszés és taps.) 

A keresk. iskolai tanárképzés kérdését Kármán szavai láthatóan 
valóban széles hátterűnek mutatták be. Jelzik egyszersmind azt is, 
hogy az egész közoktatás szervezetébe miként óhajtotta volna a ke-
reskedelmi szakoktatást is éppen tanárainak képzése útján szervesen 
beilleszteni. Heinrich János. 


